BARRYMORE – Fr. E Barry


BARRYROES, JUNIOR BRANCHES. THE BARRYS OF RAHANISKY AND DUNDULLERICK.
(Pages 139-166 in the Book)
THE Barrys of Rahanisky and Dundullerick are des​cended from David FitzDavid Barry Roe, who was third son, and after the death of his brothers without issue, male representative of David Downe Barrie Roe, Lord of Ibawne.
Towards the middle of the twelfth century, William de Barri, a baron of Pembroke, dwelt at Maynaurpir Castle, in Pembrokeshire, and married Hangaret, daughter of Gerald de Windesor, Constable of Pembroke for the King, and progenitor of the Geraldines, of whom the seniors, through his eldest son, William de Carew, were the Carews, some time Marquises de Carew and Earls of Totnes, and the FitzMaurices, now Marquises of Lansdowne and Earls of Selbourne and Kerry; and the juniors through his youngest son, Maurice Fitzgerald, were the Fitzgeralds now Dukes of Leinster and Earls of Kildare, and formerly also Earls Palatine of Desmond, etc. By his marriage with Hangaret, daughter of Gerald de Windesor, and his wife, Nesta, daughter of Rhys ap Tewdwr, last King of South Wales, William de Barri had a son and heir, Philip de Barri, of Maynaurpir Castle, in Wales. Circ. AD. 1180, he was granted the cantreds of Olethan, Killyde, and Muskrie Donegan, in Ireland, by his uncle, Robert FitzStephen, to whom, in 1177, King Henry II. had granted half the Kingdom of Cork. Philip de Barri died AD. 1199-1200, leaving by his wife, a daughter of Richard FitzTancred, Constable of Haverford West, an elder son and heir.
Sir David FitzWilliam de Barri, Lord of Olethan, who was slain at the battle of Callan, A.D. 1261, and was succeeded by [his nephew?]
David [fitzJohn ?] de Barri, Lord of Olethan, who was Justiciary of Ireland A.D. 1267, and died A.D. 1278, leaving a [son and] heir.
Sir John fitzDavid de Barri, who, in 1284, 1285, resigned in favour of [his brother ?].
David fitzDavid, alias David Oge de Barri, Lord of Olethan, who died circ. A.D. 1293, leaving an eldest son and successor, John, Lord of Olethan, who died without male issue circ. A.D. 1327-31, and a second son, David, who married Maud Bolton (alias Matilda de Bolton of Wales,
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afterwards wife of McCarthy Mor), and had issue an eldest son, David, Lord of Olethan in succession to his uncle John, and a younger son, William Moyle Barry, Lord of Ibawne, equally in succession to his uncle John. The elder of these brothers, David an bhuile Mhoir, was father of David Loscanagh, father of John Kittagh, father of William Roe, father of John Bacagh, father of John Reagh, father of James fitzJohn, all Lords of Olethan, alias Lords Barrymore, alias Lords Barry. The younger of the two brothers, William Moyle Barry, was father of Law​rence, father of James, father of Richard, father of James, all Lords of Ibawne, but not peers, as far as appears. By his first marriage, which was set aside by the competent court for Church and State, James FitzRichard, Lord of Ibawne, had a son, Richard of the Rath, father of James fitzRichard of the Rath, who, by force, made himself Lord of Ibawne; and afterwards, under the deed of his sixth cousin, James fitzJohn Barrymore Lord Barry, became Lord Barrymore and Viscount Buttevant. By his second and lawful marriage the elder James fitzRichard, Lord of Ibawne, was father of David Downe, Lord of Ibawne, who married a daughter of Lord Barry Oge, and had issue four sons:—
Redmond, Lord of Ibawne; 
Richard,
David, and 
John, and three daughters—
Ellenor, 
Kate, and 
Ellis (?), married to — na Bre, in Ibawne.
In or about A.D. 1550-1553, Redmond Barry Roe, Lord of Ibawne, and his brother, John, were slain by their first cousin, James fitzRichard of the Rath, Barry Roe, who thereupon took possession of the lands and lordship of Ibawne. The other brothers, Richard fitzDavid Barry Roe and David fitzDavid Barry Roe, fled to James fitzJohn Fitzgerald, Earl of Desmond, to whom at that time the Gaels and Anglo-Normans of South Munster were directly or indirectly more or less subject, and whose right to his earldom, like the right of David Downe, father of those refugees, to the Lordship of Ibawne, was through his father's second actual, but first legitimate marriage.
Of the following pedigrees from Vol. 635, Lambeth Library, the first was given to Sir George Carew when Lord President of Munster, A.D. 1600-1603, by David Viscount Buttevant, and the second is headed: 

"This pedigree, with the notes, was given unto me by Flouernce McCartie," that is, by Florence McCartie, proclaimed McCarthy More by Hugh O'Neal, Earl of Ulster. Carew made some additions to the first pedi​gree, bringing it down later than A.D. 1603.
The pedigree by David Viscount Buttevant wrongly has James in​stead of David for the name of the third son of David Downe Barry Roe, Lord of Ibawne. The name is David in the pedigree by Florence McCartie, and six times in the inquisition at Youghal, on the 31st of March, 1624.
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By their flight to the Earl of Desmond, Richard fitzDavid Barry Roe and David fitzDavid Barry Roe had a respite from the fate of their eldest brother, Redmond fitzDavid Barry Roe, Lord of Ibawne, and John fitz​David Barry Roe, both of whom had been slain by their first cousin, James fitzRichard Barry Roe, who thereupon became de facto Lord of Ibawne. It does not appear that the Government, or the Earl of Des​mond, or the Lord Barrymore took any steps towards reinstating the exiles, or that either of the exiles ever prosecuted his title to the lands and lordship of Ibawne.

We may assume therefore that, at least pass​ively, Richard fitzDavid Barry Roe and his brother David were assenting parties to the settlement of the Barrymore and Barryroe estates in 1556 by James fitzJohn Lord Barrymore and James fitzRichard, de facto Lord of Ibawne, by which settlement the Barrymore estates were to belong, in the first place, to the said Lord Barrymore and his issue male; in the second place, to the said Lord of Ibawne and his issue male; in the third and fourth places, to the said Richard fitzDavid Barry Roe and David fitzDavid Barry Roe and their issue male; and in the last place to the heirs general of the said Lord Barrymore; and the Barryroe estates were to belong, in the first place, to the said Lord of Ibawne and his issue male; in the second and third places, to Richard fitzDavid Barry Roe and David fitzDavid Barry Roe and their heirs male ; in the fourth place, to the said Lord Barrymore and his issue male; and in the last place, to the heirs general of the said Lord of Ibawne.

This settlement assumed that James fitzRichard Barry Roe, de facto Lord of Ibawne, and his first cousins, Richard fitzDavid Barry Roe, de jure Lord of Ibawne, and David fitzDavid Barry Roe, were all three equally legitimate; and it gave precedence to the said James fitzRichard as being in possession, and as claiming through his grandfather's prior marriage.
What has reference to that settlement is as follows, in the finding of the inquisition at Youghal on the 31st of March, 1624:

"Which jurors on their said oath say that the same James FitzJohn, late Lord Barry, Viscount Buttevant, was seized in his demesne as of fee, of and in, the separate manors Carrigtwohill, otherwise Barries Court; Castleleighane, otherwise Castlelyons; Buttevante, and Liscarroll, with their appurten​ances. And being thence so seized, by his charter in due form of law perfected, with delivery of possession of it furthermore executed, bearing date the 9th day of February, the third and fourth years of the reigns of Philip and Mary, feoffed thence one David Hoddyn, chaplain, and his heirs, of and in all and singular the premisses with appurtenances, as is clear and appears by said charter shown in evidence to the jurors, by virtue of which charter the said David Hoddyn entered into all and singular the
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premisses, with appurtenances, and was thence seized in his demesne as of fee simple. And being thence so seized, by his charter bearing date the 18th day of February, in the third and fourth years of the reigns of Philip and Mary, in due form of law perfected, with delivery of possession thence furthermore executed, gave and granted all and singular the premisses, with appurtenances aforesaid, to James fitzJohn Lord Barry and the legitimately begotten heirs male of the body of the said James, and for failure of such male issue of the body of the said James fitzJohn, remainder thence to one James fitzRichard Barri Roe, Lord of Ibawne, and the legitimately begotten heirs males of the body of the said James fitzRichard Barri Roe, and for failure of such male issue of the body of the said James fitzRichard, remainder thence to one Richard fitzDavid Barrie Roe and the legitimately begotten heirs males of the said Richard fitzDavid. And for defect of such male issue of the body of the said Richard fitzDavid, remainder thence to one David fitzDavid Barrie Roe and the legitimately begotten heirs males of the said David fitzDavid Barrie Roe; and for the defect of such male issue of the body of the said David fitzDavid, remainder thence to the right heirs of the said James fitzJohn in le douce entayle, for ever, as by the said charter shewn in evidence to the jurors is clear and doth appear. Moreover, the said jurors, on their said oath, say that the said James fitzRichard Barrie Roe, till then commonly called Lord of Ibawne, was seized in his demesne as of fee, of and in, the separate manors of Timolegga, Rathbarrie, and Lislee, with their appurtenances. And being thence so seized by his charter, in due form of law perfected, and with delivery of possession executed, bear​ing date the 13th day of February, A.D. 1556, and the third and fourth years of the reigns of the King and the Queen, Philip and Mary, thence feoffed one John O'Moyran, chaplain, and his heirs, of and in the said manors of Timoleague, Rathbarrie, and Lislee, with their appurtenances, as by said charter shewn in evidence to the jurors is clear and doth appear, by virtue of which charter into the foresaid manors of Timoleague, Rathbarrie, and Lislee, with their appurtenances, the said John O'Moyran entered, and was thence seized in his demesne as of fee simple. And the said John O'Moyran being seized as aforesaid, by his charter bearing date the 3rd day of March, A.D. 1556, and in the third and fourth years of the reigns of the King and Queen, Philip and Mary, in due form of law per​fected, and further with delivery of possession executed, gave and granted the said manors of Timoleague, Rathbarry, and Lislee, with their appur​tenances, to the said James fitzRichard Barrie Roe and the legitimately begotten heirs males of the body of the said James fitzRichard and for failure of such issue male of the body of the said James fitzRichard, re​mainder thence to one Richard fitzDavid Barrie Roe and the legitimately
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begotten heirs males of the body of the said Richard fitzDavid; and for failure of such issue males of the body of the said Richard fitzDavid, re​mainder thence to one David fitzDavid Barrie Roe and the legitimately begotten heirs males of the body of the said David fitzDavid; and for failure of such male issue of the body of the said David fitzDavid, re​mainder thence to the said James fitzJohn Barrymore, Lord of O'Leighane, Ogormenaghan, and Oririe, and the legitimately begotten heirs males of the body of the said James Barrymore; and for defect of such male issue of the body of the said James Barrymore, remainder thence in fee simple to the right heirs of the said James fitzRichard Barry Roe, for ever, as by the said tallied charter shewn in evidence to the jurors is clear and doth appear."—Public Record Office, Dublin.
The jurors further say that "James fitzJohn Lord Barry, on the 25th day of March, A.D. 1557, died without any heir male begotten of his body. Afterwards, through his death without any legitimately begotten heir male of his body, James fitzRichard Barry Roe by virtue of the said remainder limited to himself and the legitimately begotten heirs males of his body, as is expressed in the tallied charter made and perfected by the said David Hoddye as is aforesaid, entered into the said manors of Carrigtoghill, otherwise Barries Court; Castleleighan, otherwise Castlelyons; Buttevant, and Liscarroll, and was thence seized in his demesne as of tallied fee, viz., to himself and the legitimately begotten heirs males of his body, with further remainders as is aforesaid, according to the form and effect of the said tallied gift made and perfected by the said David Hoddyn."
By the settlement of 1556 an immediate provision was made neither for Richard fitzDavid Barry Roe nor for David fitzDavid Barry Roe; and, according to Florence McCarthy, both of them were slain by the practice, that is, by the secret contrivance of their cousin, James fitz​Richard, and neither of them left issue. The pedigree by David Viscount Buttevant has neither of these assertions, which were true regarding Richard fitzDavid, but were not true regarding David fitzDavid. We have evidence above that Richard fitzDavid was alive on the 3rd of March, 1556. Everything points to his death having followed fast on the death of James fitzJohn Lord Barry in 1557, or rather on that of James fitzJohn Earl of Desmond in 1558. He, no doubt, was that one of his branch who, according to a tradition current sixty years ago, was slain in a glen at Clash, or Ballinaclashy, near Lemlara. According to tradition [David fitzDavid], an officer, a real lord, having been defeated in a great battle in Ibawne, married a sister of Barry of Lemlara, and departed, leaving his children at Lemlara, where they were reared by their uncle as his own.  In after life they acquired Rahanisky.  It is now
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evident that the departure of David fitzDavid from Lemlara was not his death, but his second flight; for he had a royal pardon on the 30th September, 1574, and another on the 12th of September, 1577, after he had acquired Rahanisky, and was attainted and slain, etc, at the time of the rebellion of James FitzMorris, who was slain on the 18 August, 1579.
On his second flight, when his identity and that of his children was being concealed from his cousin, James fitzRichard, now Viscount Buttevant, it may well have been popularly believed that David fitzDavid, like Richard fitzDavid, had been done away with, and had left no surviving issue. And when their identity was revealed to their powerful friend, the Lord of Muskrie, it was not long until their mouths were re-closed by the gift of Rahanisky Castle and ten thousand good acres from Viscount Buttevant.
Fiants of the reign of Elizabeth, admirably indexed by Mr. James Mills, and inquisitions and wills at the Public Record Office, Dublin, substan​tially correct and confirm and enormously supplement tradition regarding David FitzDavid Downe's descendants. But, first, it has to be noted that David filius David, David fitzDavid, David Mac David, David Mac Da, David Oge, Da Oge, and David Oge Mac David, all mean David, son of David; and, second, that the sons of David fitzDavid were:

 (1) Richard, 
 (2) Redmond Buidhe, Redmond the yellow-haired, or the sallow-complexioned;      
(3) David,
(4) Thomas.
The two elder sons of David fitzDavid Barry Roe when first seen in the fiants were military retainers of the Lord of Muskry, and the elder of the two seems to have had charge of Ballygarvan Castle, between Cork and Barry Oge's country, and between Barrymore's country and Barryroe's country. 

Fiant of Elizabeth, No. 2264, 8 May, 1573:

"A pardon for Cormuck Mac Teig MacCartie, of Blarny, county Cork, knt, sheriff of that county, and for forty-five of his kinsmen and followers, including Richard fitzDavid Barry, of Ballygarvan. and Redmond Bwy MacDavid Barry, of Carraghylombardy, yeomen."
In the next fiant these two and their father are styled gentlemen. 

No. 2469. 30 September, 1574 Pardon to David FitzJames, of Kilbrye, county Cork; Thomas FitzJames, of same; Edmond Power, of Shanagarye; Edmond Oge Power, of the Inshye; Gerott Condon, of Fynnor; William Gogan, of Bealnahellye; David Oge Barrye, of Bakyn Red; Richard fitzDavye, of Ballygarvan; Redmund bwy fytzDavye, of same; James Russell, of Carrigrochan; and Maurice Russell, of Aghmartin, all in same county, gentlemen.

No. 2941, 21 Nov., 1576.   Pardon to Cormac MacTeige, of Blarny,
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county Cork, knt, and over sixty others, mostly his followers, including " Richard Mac Daa Oge Barrie, of Ballygarvan, county Cork, horseman."

Between the 21 Nov., 1576, and the 6 Sept., 1577, Rathinuskie was acquired and Ballygarvan was quitted.
No. 3083, 6 Sept, 1577. Pardon of Keallaghane Mac Teig Mac-Carthy, of the great Castell, county Cork, gentleman, and of some thirty others, mostly kinsmen or followers of Sir Cormac MacTeig, including "Remund MacDavid Barry, of Rathnysky, gentleman."
No. 3103, 12 Sept, 1577, Pardon of "David Oge Barry, of Rathynisky, gentleman," and others.

No. 3287, 6 May, 1578. Pardon to N. Walshe, J. Bayes, and Ch. Arthur for an alienation to them by James Barry, knt, Viscount Buttevaunte, alias Viscount Barrymore, of   .    .    Rathynuskie   .   .    .

No. 5994, 10 May, 1596, recites, from an inquisition, that Walter Galwey died the 14th Sept, 1581, seized of an old castle called the manor of Shandon by Cork, in mortgage of David Oge Barrye.

No. 3974, 21 August, 1582. Pardon of most of the leading men of the name of Barry in the baronies of Barrymore, Orrery, and Ibawne, and amongst them "Richard fitzDavid Oge, of Rathenuskye, and Thomas fitzDavid Oge Barry, of same." "Provided that within six months they appear before Commissioners in their county, and give security to keep the peace and answer at sessions when called upon."

A.D. 1584. A record in the Public Record Office of Ireland, entitled "Survey of Honors, Manors, Lordships, etc., in the Province of Munster, forfeited by Gerald Earl of Desmond, and others, 26th Elizabeth," has this paragraph:
Lands and possessions lately of David Oge MacDavid Cyalloheire (that is, of Kilballyloughrie), attainted and slain in the time of the rebellion of James FitzMorris, the traitor: —The town and lands of Rathenusky, with its appurtenances, lying and being about two miles [beyond] the city of Cork, containing by estimation six ploughlands, which at the rate of sixty-six shillings and eight pence for every ploughland, are worth annually twenty pounds sterl. in legal money of England, to be paid at the feast of Easter and of St. Michael the Archangel, in equal portions.
The remaining one-third of that page of membrane 88 is blank, being no doubt intended for David Oge's other lands, such as Kilballylogrye in the Youghal inquisition of the 6th October, 1586, alias Balidufflogir, Ballydolloghry, Ballydeloher, and with d aspirated—gh, and Bally omitted, Galloheire as above, David Oge MacDavid [d]e Galloheire. As the rebellion of James FitzMorris ended in his death on the 18th of August, 1579, and as David fitzDavid Barry, of Rahanisky, was slain in that re​bellion, after having been pardoned on the 12th of Sept, 1577, the date of
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his death fell between the 12th Sept., 1577, and the 18th of August, 1579. He was succeeded by his eldest son, Richard fitzDavid Oge Barry.
A.D. 1585, July 16. Fiant of Elizabeth contains the pardon of Richard Mac Da Oge Barry, of Rainyskie, gent., and three of his followers.
A.D. 1586, Oct. 6. An inquisition at Youghal before Thomas Norris, esquire, Vice-President of Munster, regarding those concerned in the Earl of Desmond's rebellion, has the following paragraph:
The jurors further say on their oath that Richard fitzDavid was seized in his demesne as of fee of Rathenuskye, and of all the lands, tenements, and hereditaments of the same, or to the same expectant, containing eight ploughlands. And of the town or hamlet of Kilballylogrye, and of all the lands, tenements, and hereditaments of the same, or expectant to the same, containing . . . ploughlands. And being so seized at Ogorumleghan, in the county of Cork aforesaid, on the 5th day of January, in the twenty-third year of the reign of the said Lady the Queen (A.D. 1581), took arms and entered into rebellion traitorously against the same Lady the Queen, and still lives.—Public Record Office, Dublin.
A.D. 1588, Sept. Again, according to Smith's "History of Cork," by an inquisition held at Shandon Castle, Cork, Richard fitzDavid, of Rahanisky, was included amongst those concerned in the Earl of Desmond's rebellion.
Why, or when, the Government excepted Richard FitzDavid's estates from forfeiture, and those of other Barries concerned in the Earl of Des​mond's rebellion, does not appear. For some reason, eight were exempted from forfeiture, and among the eight were Richard fitzDavid Barry, of Rahanisky; Gerald fitzRichard Barry, of Ballynaclashy; James fitzJohn Barry, of Poilkerrye; and Eadye Barry, of Bregoge.
Again, in the final revolt against Queen Elizabeth's Government, Richard fitzDavid and his brother, Redmond, together with Redmond's son, James, were implicated.
A.D. 1601, March 28. Fiant of Elizabeth 6485 contains the pardon of Richard fitzDavid Oge Barrie, of Robertstown; John MacThomas Brack, of same; Redmond buoy fitzDavid Oge, of Kilenecurrie.
A.D. 1601, May 29. Fiant of Elizabeth ,6539 contains the pardon of James fitz [R]Edmond buoy Barrie, of Killynicurrie.
John MacThomas Brack, resident with Richard fitzDavid Oge Barry at Robertstown, in 1601, was the latter's brother-in-law, and was a son of Thomas Brack, younger brother of Garrett Brack fitzJames Fitzgerald, of Mocollop, who forfeited Mocollop for being concerned in the Desmond rebellion.  He was eldest son of James.
15 June, 1583, the will of Sir Cormac MacTeige McCarthy, knt, Lord of Muskerry, mentions his former retainer, Richard FitzDavid Oge Barry,
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thus: "And the keeping and guard of the castle of the Blarney within the grate to be chiefly to Donell Mac Oynilloyghey, and the coming in and out of Donocke Rwo MacShaine I Conill and Richard fitzDavy Oge, as the men chiefly to be trusted in the behalf of my said heir, Cormac Oge, they [to] yield free egress and regress unto my said wife, Joan, and to my children by her, into and out of that castle," etc. For which will in its entirety see Mr. H. W. Gillman's lucid paper on "Sir Cormac McTeige McCarthy and the Sept Lands of Muskerry, with a Historical Pedigree," Journal of the Cork Historical and Archaeological Society, October, 1892.
No. 4416, fiant of Elizabeth, 3 June, 1584, contains the pardon of the four brothers, "Richard fitzDavy Oge Barry, of Rahanesky; Red​mond boy fitzDavy Oge Barry, of same; David Oge fitzDavid Barry, of same; Thomas fitzDavid Oge Barry, of same, gentlemen," together with "David MacShane MacDavid [Barry], alias Daynynay, of same, horse​man; Conoghor McBrian O'Daly, of same kern; Dermot MacShane MacDermot, Donell MacShane MacDermott, Dermot MacShane MacLaghlin, and Donell MacShane MacLaghlin, of same, husbandmen; security in the county Cork, and proviso that they behave well, and observe such ordinances as the Lord Deputy and Council shall make concerning the lands and goods which they had when in rebellion.
No. 4468, fiant of Elizabeth, 5 July, 1584, is the second of three con​taining pardons "for the MacSwines' galloglas," commencing with "Brien MacOwen MacSwyny, alias Brien MacOwen Yloghie, of Balligarwan, gentleman."
No. 4469, fiant of Elizabeth, 5 July, 1584, is the third containing pardons "for the MacSwynes' gallowglas," commencing with Donell Mac​Owen MacSwyny, alias Donell MacOwen Yloghie, of Moccrompy, gentle​man."
Of these brothers, Brien and Donell McOwen Yloghie McSwyny, the one succeeded Richard fitzDavid Oge Barry as castellan of Ballygarvan when that Richard's father, David fitzDavid Barry, acquired Rathanusky, and the other, who was successively castellan of Blarney and Macromp, was, like that Richard, one of the three most trusted personal partisans of Sir Cormac MacTeig McCarthy, knt, Lord of Muskerry, and had the castle and manor of Iniskean by Sir Cormac's will.
Beyond all doubt, it was Sir Cormac MacTeig, through regard for Richard fitzDavid Oge Barry, that brought James FitzRichard of the Rath, Viscount Buttevant, to make adequate provision for that Richard fitzDavid Oge's father, David fitzDavid, last surviving brother of Red​mond Barryroe, Lord of Ibawne, and last surviving son of David Downe
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Barryroe, Lord of Ibawne. That provision consisted of eight or ten thousand acres, of which more than half were in the parish of Kilcully, in the county of the city of Cork, and were bounded on the north by Sir John of Desmond's Carrignavar estate, and on the west and south-west by Sir Cormac MacTeig's manor of Blarney and lands of Blarney and Karrikippane, and extended southwards into the suburbs of Cork.
The Rathanisky estate not only bordered upon the lands of Sir Cormac MacTeig, but reached within two miles of Sir Cormac's chief residence and fortress, Blarney Castle, where at call Sir Cormac could have Richard fitzDavid Oge Barry.
Regarding the Rathanisky estate, the "Calendar of the Patent Rolls, Ireland," Henry VIII., Edward VI., Mary, and Elizabeth to 1575, has the following summary: 
VII. Elizabeth, 7-10. Conveyance whereby William fitzRobert de Barry granted to John Lombard the manor of Rathmisk (recte Rathinusk) to hold for ever of the chief lord of the fee.

August 4, twenty-fourth Edw. III., letter of attorney from William fitz​Robert de Barry authorizing Thomas Synam to deliver to John Lombard seisin of the manor of Rathmisk (recte Rathinisk), Aug 4th, twenty-fourth Edw. III.
Bond of James Barry, Viscount Buttevant, to Edmund Lumbard, of Dublin, for £500.—Nov. 7, 1564.
The condition of the preceding bond is that the said Viscount shall abide the award and determination of John Miagh, Stephen Coppinger, George Skiddy, John Hodny . . . and John Coppinger, of Cork, concerning the lands of Rathmisky (recte Rathinisky), page 491.
No. 3287 (6121), fiant of Elizabeth, contains a pardon to Nicholas Walshe, John Bayes, and Christopher Arthur, for an alienation to them by James Barrie, knt, Viscount of Buttevaunte, alias Viscount of Barriemore, of the baronies or hundreds of Ybawne, Oliehan, and Ogormliehan, and the manors and lands of Rathbarrie, Tymolagge, Castellyans, Carrigtowhill, Barriescorte, Inshynebackie, Donnegowrne, Rathynuskie, and Rathgobban. And licence to the said James Viscount Barrie to alien to the same the barony or hundred of Oryrry and the manors and lands of Buttevant, Liscarroll, and elsewhere in the county Cork.—6th May, twen​tieth Elizabeth, 1578.
From these summaries and fiants 2264, 2469, 2941, 3083, 3103, 3974, and 5994, it appears that in 1564 James FitzRichard Viscount Buttevant established his rights to the manor of Rathanisky against the Lombards, and that in 1578 he got a royal pardon for having, in 1577, alienated it to his last surviving first cousin, David fitzDavid Barryroe.
No. 1673 (6128), fiant of Elizabeth (28 January, 1570-1), contains a pardon    to   Andrew   Galveye, of Cork, merchant, of alienations and
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intrusions in the lands of Castlecore, alias Ballynecorowe, Richardstowne, Ballyewyne, Cargannygran, Ballynybantry, the great town, alias Ballymore, in the Great Island; Annaghbeg, Quahirronagh, Monshyallytowne, Ballywellon, Ballyheyron, Knockycaran, the Castle in Shandon, thirty shillings chief rent in and about the castell in Shandone, Rathynytig, Ballymystell, Kylrossan, Knocknyshynane, and Ballyedmond, county Cork.   Fine, 20 marks.—28 January, xiii.
Of the lands dealt with in that fiant the manor castle of Shandon was mortgaged by David fitzDavid Barry to Walter Galwey, who also had a Ballynecorry in his possession at the time of his death, A.D. 1581, and Ballymore, [F]Annaghbeg, Rathynytig, Ballymystell, Kylrossan, Knock​nyshynane, and Ballyedmond, were part of the estate, of David FitzDavid's eldest son, Richard, until 1594-(1,)The above Andrew Galveye appears to have been a mere trustee for James FitzRichard Viscount Buttevant
In 1609, on the incorporation of the city of Cork, two of the thirty eight freeholders of county of the city of Cork were "Richard Barry, of Ratenisky, gent.," and his eldest son,"David Barry, of Ballyheine, gentle​man."
A.D. 1612. Award concerning the lands of Cahirbeg, Gortygowne, Gortylahshire, Gurtyroshe, and Garrivona, half ploughland, adjoining Ballyneslocry, Rahynitig, and Butlerstown, in dispute between Richard fitzDavid, of Rahynisky, in the county of Cork, Esq., and John McConoghor Duffe, of Butlerstowne, in the said county, husbandman, that all pro​ceedings on both sides be discontinued. Contemporary copy, without date or signature of arbitrators, in writer's possession.
Richard fitzDavid Oge Barry, of Rathinusky and Robertstown, died the 20th of August, 1614. Ten years afterwards three indented inquisi​tions were taken at Cork to inquire what lands and tenements in the county of Cork and the county of the city of Cork he held on the day of his death from King James I. in capite, and what those lands and tene​ments were worth, and at what time he died, and who and how old was his next heir. Of these inquisitions the first and fullest was taken on 12th of January, 1624, and relates to all his lands. Therein he is styled Richard fitzDavid Barry, of Robertstown. A shorter one, taken on the 24th of August, relates to his lands and tenements in the county of Cork. Therein he is styled Richard FitzDavid Barry, of Robertstown in that county. The shortest one was also taken on the 24th of August, and relates to his lands and tenements in the county of the city of Cork
1. As so much of these lands certainly passed to David FitzDavid, it may be that all of them were his in 1577. Chore Abbey, now Midleton churchyard, was the burial place of his descendants.
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Therein he is styled Richard FitzDavid Barry, of Robertstown, in that county.    His lands were—Robertstown, 1 ploughland;   Ballydolloghry, 1 pl.; Mitchelstown, alias Ballinvestially, 1 pl; Rathynyty, 1 pl; Kilrushane and Knockynyshanahy, ½ pl.; Ballymore, alias the great towne, 1 pl.;   Downygaule,  30 acres;   Ballyedmond,  1 pl;   a head rent  of 2 shillings out of Ballingullae, a head rent of 4 shillings and fivepence out of Fanaghbegg, a head rent of 2 shillings out of Ballyedmond; Rahynysky, 1 pl.; Ballynyheyny, 1 pl.; Kilcully, 1 pl.; Ballynistine, 1 pl.; Rathpickane, 1 pl.; Ballinvarnanig, 1 pl.; and Ballinvarrig, 1 pl.
The first inquisition recites that Richard fitzDavid Barry being so seized, on the 28th of March, 1594, vested the said lands in Thomas Myagh, fitzWilliam, of the city of Cork, merchant, and Richard Cogane, of Bearnaheally, gentleman, in trust for the said Richard Barry, the feoffor, during his natural life, and after his death for David fitzRichard Barry, eldest son of the said Richard, the feoffor, during his natural life; and after his death for the legitimately begotten and to be begotten heirs of the said David's body, with similar remainders successively to Garrett fitzRichard, John fitzRichard, Philip fitzRichard, James fitzRichard, Richard fitzRichard, Andrew fitzRichard, and William fitzRichard, seven younger sons of the said Richard, the feoffor, with further similar remain​ders successively to Redmond fitzDavid Barry, David fitzDavid Barry, and Thomas fitzDavid Barry, first, second, and third brothers of the said Richard, the feoffor, and with final remainder to the right heirs of the said Richard fitzDavid, the feoffor, for ever.
The indenture further recites that the said Richard fitzDavid Barry, the feoffor, being so seized on the 21st November, 1605, feoffed Mylo Roche, of Ballymaclaurence, gent; John Fitzgerald, of [Carrigneveigh], gent, and Thomas Hurley, of Kilmallock, gent., their heirs and assigns for ever, of and in, all and singular the said lands, except Ballyedmond, to stand and be seized of the stone house, town, and lands of Ballynyheyny, and the moyty or half endeale of the castles, towns, and lands specified in the said feoffment, with the appurtenances, containing seven or eight ploughlands by estimation, and one-half of the mill thereof, to the use, profit and behoofe of David Barry, son and heir-apparent of the feoffor and of Katherin Hurley, wife to the said David, and to the survivor of them, and after their decease to their joint issue male, and for want of such issue to such use as hereafter follow. For the rest of the lands aforesaid the feoffees and their heirs and assigns and the survivor of them, his heirs and assigns, shall stand and be seized of and in the other moyty of the premises and all other the castles, villages, and lands specified in the said feoffment, with the appurtenances, the ploughland of  Ballyduloghry   aforesaid  to  Katherin  FitzThomas,
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now wife to the said Richard FitzDavid Barry, the feoffor during her natural life, she being therewith contented and exempted from any manner of dower or third of the premisses alwaies excepted) to the use, comoditie and profit of the said Richard, the feoffor, during his natural life, and after his decease to the use, profit and behoof of the said David fitzRichard Barry, eldest son to the said Richard, the feoffor, with remainders as in the aforesaid deed of feoffment, bearing date 28 day of March, 1594, with liberty to the said Richard, the feoffor, to mortgage parcel of said lands (Robertstown, Cwillyone, Ballynyheyny, and Rathinusky excepted) for the sum of money for which the said Cwillyowen was mortgaged by Morris, late Lord Roche, unto the said Richard Barry, the feoffor; and with liberty to the said Catherine Hurly, should she survive the said Richard fitzDavid and her said husband, David fitz​Richard Barry, to have the castel, town, and lands of Robertstown afore​said, and the mill thereof, and forego the stone house, town, and ploughland of Ballynyheyny during the residue of her life.
The jury further say, that the said Richard fitzDavid, by his charter dated 29th of August, 1607, together with David Barry, his son and heir-apparent, feoffed one Gerald Barry, the second son of the said Richard, the feoffer of and in the town and lands of Ballyedmond aforesaid to hold to the said Gerald and the lawfully begotten or to be begotten heirs males of his body, with remainder to the right heirs of the said Richard Barry, the feoffor, for ever.
Furthermore, the jury say, that all the aforesaid premisses, with appur​tenances, are held of the King, James I., in capite by military service.
The juries further say, that the said Richard fitzDavid Barry, the feoffer, died on the 20 day of August, A.D. 1614, and that David fitz​Richard Barry was son and heir of said Richard fitzDavid, and was thirty-one years of age, and married at the time of his father's death.
14 March, 1624. There was granted a pardon of alienations for Richard fitzDavid Barry, of Robertstown, in the county of Cork, who being seized in fee of the castle and lands of Robertstown, one carrucate (i.e., ploughland); Ballydulloghry, 1 c.; Mitchelstown, alias Ballinvisteally, 1 c.; Rahynity, 1 c.; Kilrushane and Knockenishanaha, ½ c; Ballymore, otherwise Great Town, 1 c.; Downogale, 30 acres; Bally​edmond, 1 c.; a rent of 2 shillings out of the lands of Ballingully, a rent of 4 shillings and 5 pence out of Fanaghbegg, a rent of 2 shillings out of Ballyedmond, all in the county of Cork ; and the castle and lands of Rathyniskie, 1 c.; Ballyneheiny, 1 c.; Kilkully, 1 c.; Ballyhastine, 1 c.; Rathpickane, 1 c ; Ballyvarnane, 1 c.; Ballinvarrig 1 c, in the county of the city of Cork, by his deed dated 21 Nov., 1605, alienated the premisses to Miles Roche, of Ballymaclauras; John Fitzgerald, of Carrigneveigh; and
152

Thomas Hurley, of Kilmallock, to hold for certain uses mentioned in said deed, and in an inquisition taken at Cork the 12 January, 1624 Fine, £56 3s. 4d, 14 March, xxii. James I.
Richard fitzDavid Oge Barry had ten sons and two or more daughters. His sons were:—

David, his successor; 
Garrett, of Ballyedmond; 
John, 
Philip, 
James, 
Richard, 
Andrew, and 
William, who are mentioned in the deed of 28 March, 1594; and 
Thomas and 

Robert, who are mentioned last in a deed of their eldest brother, David FitzRichard, dated 27 Nov​ember, 1627, and manifestly were born after the date of their, father's settlement of his estates, without mention of them, on the 28 of March, 1594. 
Philip and Andrew are not mentioned in the deed of 27 November, A.D. 1627, as if already dead without issue male at that date. The seven other younger sons are mentioned as alive in the deed of 27 November, 1627. Of the daughters, one married Danyell O'Kiffe, and was mother of the Margaret Ni Danyell mentioned in the will of David fitzRichard, dated 3 December, 1627; another was Ellen, wife of Richard Nagle, of Moneanimney, gentleman, and ancestress of the Nagles of Ballygriffin and Anakissy, and of the famous Sir Richard Nagle, Attorney-General for Ireland in the reign of James II.
David Nagle, of Moneanimney, in the county of Cork and barony of Fermoy, gentleman, fifth son born, but by the death of his elder brothers without issue, heir of John Nagle, eldest son of Richard Nagle, eldest son of John Nagle, eldest son of Richard, eldest son of John Nagle of Moneanimney aforesaid. Which first-mentioned David Nagle took to wife Ellen, daughter of William Roche, of Ballyhowly, in the said county, esquire, by whom he had issue ten sons and nine daughters, viz.:—
John, eldest son; 
Richard, second son; 
James, third son, all which died young and without issue; 
Richard, fourth son, who took to wife Ellen, daughter of Richard Barry, of Rahanyskie, in the said county, gent.; 
James, fifth son, who took to his first wife Ellen, daughter of John Lacy, of Athlycagh, in the county of Limerick, gentleman, and to his second wife Gyles, daughter of Philip Kyerane, of Rahan, in the said county of Cork, gentle​man; 
Edward, sixth son, died young without issue; 
Garrett, seventh son, Master of Arts in the University of Paris, in the kingdom of France, and afterwards captain of a troop of horse in Germany, where he died in the Emperor Ferdinand's service, four years since, 
Pierce, eighth son, died young; 
Morish, ninth son, as yet unmarried, and one son more, who died young without issue. 
Ellis, the eldest daughter of the first-men​tioned David, married unto Silvanus Spenser, eldest son of Edmond Spenser, esquire, the famous poet, by whom she had issue two sons— Edmond Spenser and William Spenser; 
Isabel, second daughter, married to John Barry, of Leamlary, in the said county of Cork, gentleman;
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Ellenor, third daughter, married unto John Roche, of Ballynamony, in the said county of Cork, gentleman; 
Ellin, the fourth daughter, married to Edmond Oge MacSwyny, of Downyskie, in the said county of Cork, gentleman; 
Rose, fifth daughter, first married to Teige MacDaniell, alias MacDaniell of Disert, in the said county of Cork, gentleman, deceased, by whom she had sons and daughters; and the said Rose secondly married to Teige MacCallaghane Carty, of Aghadeagh, in the said county of Cork, gentleman; 
Katherine, sixth daughter, was married to Richard Condon, of Flemingstown, in the said county of Cork, gentleman, de​ceased, by whom she had issue sons and daughters; Onora, 
seventh daughter, was married to John Hurly, of Knocklongy, in the county of Limerick, gentleman, and she died without issue; 
Ellice, eighth daughter, married to Roger MacGrath, of Courtswood, in the county of Waterford, gentleman; Margaret, 
ninth daughter of the said first-mentioned David, married to Edmond Roche, of Ballydwyle, in the said county of Cork, gentleman.
The first-mentioned David departed this mortal life at the cittie of Dublin, the 14th day of November, 1637, and was interred in St James's churchyard, Dublin. The truth of the premisses is testified by the sub​scription of the said Richard Nagle, eldest son living and heir of the said defunct, who hath returned this certificate unto my office.—Thomas Preston, Esq., Ulster King of Arms, 22 Feb., 1637.
Morris Hurly, of Knocklongy, in the co. of Limerick, esquire, second son, and by the death of his elder brother, Thomas Hurly, without issue, eldest son of Thomas Hurly, of same, took to his first wife Grany, daughter of Ogan O'Hogan, of Ardcrony, in the c. of Tipperary, gent, by whom he had issue six sons and five daughters.    Thomas Hurly, eldest son and heir, married Lettice, daughter of Lucas Shea, of Kilkenny.    John Hurly, second son, first married Ellinor, daughter of Oliver Stephenson, of Dunmoylin, in the co.    .    .    ., gent, by whom he had a daughter; secondly, Ellinor, daughter of David Nagle, of Moneanimney, in the co. of Cork, gent, by whom he had no issue; thirdly, Amy, daughter of Thirlagh MacGrath,   of  Ayliwullane,  co. Tipperary, gent, and had sons and daughters.  Edward, the third son, died unmarried;  James, fourth son, as yet unmarried ; fifth, Edmond; sixth, Morris, died unmarried; Kathe​rine, eldest daughter, first married to David Barry, of Rathynisky, in the co. of Cork, gent.; secondly, to Mortagh O'Brien, of Annagh, co. Tippe​rary, gent; Mary, the second daughter, died married to John Lacy, of Dromnylea, in the co. of Limerick, gent; Ellenor, third daughter, married to John Barry, of Ballyclohy, alias MacRobinson, in the co. of Cork, esq.; Ellin, fourth daughter, married to Richard Bourk, alias MacWalter, of
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Burreis, in the co. of Tipperary, gent.; Onora, fifth daughter, married to Morris FitzGibbon, of Ballynyhensy, in the co. of Limerick.
The said first-mentioned Morris married, secondly, Grace, daughter of Sir George Thornton, of Downemane, in the co. of Limerick, knt, by whom he had no issue. He departed this mortal life the 3rd June, 1637, and was buried at the cathedral of Emly. Entered 11 Nov., 1637.
That some kindred or affinity existed between the Barrys of Rahanisky and the Cogans of Bearnahealy may be surmised from Richard Cogan's trusteeship in the settlement of the Rahanisky estates in 1594, and Pierce Cogan's trusteeship of them in 1627, and his executorship of the will of 1627. Perhaps Richard fitzDavid Barry, of Rahanisky, was a brother of Ellicia Barrye, alias Gogane, widow of William Gogane, of Bearnahealye, father of Pierce Gogaine, or Cogan, of Ballinecourtie, alias Courtstown.
A.D. 1630. On the 20th of January, the fifth year of Charles I., by inquisition it was found that on the 30th of April, 1609, William Gogaine, of Bearnahealie, and his son and heir, Thomas, by deed conveyed the castle, town, and lands of Ballinecourtie, one ploughland ; Ballyadine, one ploughland; and Cnockinycarry, forty-three acres, to Pierce Gogaine, second son of the said William, reserving £20 yearly to the said William.
A.D. 1632. On the 4th of April, 1632, by inquisition at Youghal, it was found that William Gogane, late of Bearnahealye, in the co. of Cork, gent., deceased, in his lifetime possessed the fee in reversion after the death of Ellicia Barrye, alias Gogane, late wife of William Gogane, grand​father of the said William, of the ploughland of Ballintagirt, and of the half-ploughland of Rathvine, and the fee in reversion, after the death of Ellen Carty, lately wife of Thomas Gogane, father of the said William, and the fee of Bearnahealy, 1 pl.; Rathnynaltin and Ballyhynnykin, 1 pl ; Ballyadam, 1pl. and mill; Ballynebearnye, 1 pl ; Towrine, l/2 pl.; Ballyvoltigge, l/2pl. in reversion after Ellice Barrye, alias Gogane; Farrenwater, l/2pl.; Rapiell, 1 pl.; Knocknyskeagh, 1 pl.; Ballingromulaghe, l/2 pl.; Ballyhindbarrye, six acres, and a multitude of small head rents. The said William died on the 9th of February last past. William, his son and heir, was 15 years and 5 months old at the time of his father's death. Ellen Cartye, alias Gogane, lately wife of said William, is alive and dowable. Eight children—William, Thomas, Edmond, John, Eilein, Joana, Ellen, and Catherine.
Funeral   Entry—William  Cogan, of Bearnahealy, in the co. of Cork,
gent.; died 9 January, 1633 ; eldest son and heir of Thomas C, esq.
Funeral Entry.    William Cogan, of Bearnahealy, in the co. of Cork,
gent, deceased, was eldest son and heir of Thomas Cogan, of same, eldest
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son and heir of William Cogan, of same, eldest son and heir of Thomas Cogan, of same, eldest son and heir of William Cogan, of same. The first-mentioned William Cogan married Ellin, daughter of Teig MacDermot Carthy, second brother to Cormac MacDermot Carty, Lord of Muskry, and had issue five sons and four daughters:—
(1) William, married Ellen, daughter of Edmund Fitzgerald, of Ballymartra, in the co. of Cork, gent.; 
(2) Thomas, died unmarried; 
(3) Edmond, unmarried; 
(4 and 5) John and James, died young, unmarried; 
(1) Ellen, married Walter White, of Cork, gent.; 
(2) Johanna; 
(3) Ellen; 
(4) Katherine, died. 
The first-mentioned William Cogan died the 9th January, 1633.
Katherine, widow of Richard fitzDavid Oge, of Rahanisky and Robertstown, married, secondly, Owen MacTeige Carty, of Drisane.
Funeral Entry: Owen Mac Teige Carty, of Drisane, in the co. of Cork, gent, deceased, eldest son and heir of Teige Carty, of same, eldest son and heir of Owen Carty, of same. The said first-mentioned Owen married Grany, da. of Sir Cormock MacTeige McCarthy, knt, some time Lord of Muskry, in the co. of Cork, by whom he had issue eight sons and five daughters:—
(1) Donogh, married Katherine, da. of John Barry, alias MacRobusten, of Ballyclochy, in the co. of Cork; 
(2) Teige, married, first, Katherine, da. of David Lacy, of Athlyekagh, co. Limerick; second, Ellen, da. of Donogh O'Leary, alias O'Leary; 
(3) Daniel, married Onora, da. of Morrogh McSwyny, alias Morrogh na Mart; 
(4) Cormac, married Margaret, da. of said D. Lacy; 
(5) Dermot, unmarried; 
(6) Fynen, died unmarried; 
(7 and 8) Callaghan and Phelim, as yet unmarried.    
The said Owen took as second wife Katherine. da. of Thomas Fitzgerald, of ….

in the co. Waterford, relict of Richard fitzDavid Barry, of Robertstown, in the co. of Cork, gent, by whom the said Owen had issue one son, Owen Oge, as yet unmarried. The said first-mentioned Owen died at Drishane, the 10th of November, 1637.    Entered 15 Dec, 1637.
Richard fitzDavid Barry, of Rathanusky and Robertstown Castles, was succeeded by his eldest son, David fitzRichard Barry, who was born in 1583, and who married Katherine, daughter of Morris Hurley, of Knocklongy, gent, and had issue David Oge, Richard, Laurence, Philip, Joane, Katherine, Mary, Ellyne, Ann, and Grace. David fitzRichard Barry died on the 4 of December, 1627. His will, an inquisition taken after his death, and a pardon for alienations by him, are in the Record Office, Dublin.
The inquisition was taken at the Tolseel, in Cork, on the 23 of September, 1628, and regards the lands of David fitzRichard Barry, in the county of the city, viz.: the castle and lands of Rathenuskie, 1 pl.; Ballenvarnane and Ballyhustance, 1 pl.; Rathpeakane, 1 pl.; Kilcronane,
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1 pl.; Ballynaheine, 1 pl.; Kilkully, 1 pl.; and Ballynvarrigge, 1 pl. The jurors say that by his deed dated the 27 November, 1627, he feoffed Peirce Gogaine, gent., and Thomas Hurley, gent, in trust out of the profits to pay £100 due of the feoffer, and to put by £300 for his eldest daughter, Joane, and £100 for every one of his younger daughters, Katherine, Mary Ellyne, Ann, and Grace, and £10 yearly towards the maintenance of every one of his younger sons, Richard, Laurence, and Philip, until they reach the age of twenty-one years, with like provision corresponding to its sex for the child then unborn; and then to hold the said lands to the use of the feoffor's son and heir, David Barry, and the heirs males of his body lawfully begotten and to be begotten for ever, with remainder to the feoffor's second son, Richard, and the heirs males of his body lawfully begotten and to be begotten for ever; with similar remainders successively to the feoffor's third son, Laurence, fourth son, Philip, and younger brothers, Garrett fitzRichard, John fitzRichard, James fitzRichard, Richard Oge fitzRichard, William fitzRichard, Thomas fitz​Richard, and Robert fitzRichard. "And for remainder over to the lawful and rightful heirs of me, the said David Barry, the feoffor. The jurors further say that by his deed bearing date the 3rd of December, 1627, the said David fitzRichard Barry feoffed John fitzThomas Gerald and John Lacie of and in the lands of Rathinuskey, Ballynvarnanne, Ballyhustane, Rathpeakane, Kilcronane, to the use, behoof and commodity of David Oge Barry, son and heir apparent of the said feoffor, and of Honora Barry, alias Gerald, the lawful wife of the said David Oge Barry, during both their natural lives, and the life of the survivor of them, and after their decease to their joint issue male, with remainder to their joint female issue. The jurors further say that said David fitzRichard Barry died the 4th day of December, 1627, and that David Oge Barry was his son and next heir, and married.
13th February, 1628. Pardon of an alienation of lands in the county of the city of Cork by David fitzRichard Barry, of Robertstown, in the county of Cork, to Pierce Cogan and Thomas Hurley.—"Calendar of Patents."
This is the last Will and Testament of David fitzRichard Barry:
In the name of God, Amen, the 3rd day of December, 1627, I, David fitzRichard Barry, sick of body, but of good and perfect will and memorie, God be praised, do make and ordaine this my last will and testament in manner and forme following. First, I commend my soule unto Almighty God, my Maker and my Redeemer, and my body to be buried in Cor Abbey.
Item.    I will that all such debts and duties as I owe of right or of
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conscience to any person or persons be well and truly contented and paid by mine executors hereafter named.
Item. I leave and bequeath to my married and lawful wife, Catherine Barry, alias Hurley, all my cattle and corn as well in ground, reek or otherwise, together with all my household stuff and all the moveable goods, brass, pewter, and plate, without any division, only what plate my father left me, and which I do now leave and bequeath to my son and heir, David Barry.
Item. Whereas, I have set and let unto my brethren, Richard and William Barry, the ploughlands of Ballynvisteligg, otherwise called Mitchelstowne, and Ratheinitigg, for three years, my will is and so I be​queath that my niece, Margaret Ny Danyell I Kiffe, shall have and receive at the hands of my said wife, Katherin (she receiving the same from the said Richard and William Barry), the sum of ten pounds sterl for two years, payable unto the said Margaret Ni Donyell as aforesaid at the feast of Easter and Michaelmas by equal portions, the first payment to begin at Easter next.
Item. I leave and bequeath to my brother, Thomas fitzRichard Barry, the sum of five pounds sterling, payable out of the said land as aforesaid, the third year of the said term.
Item. I leave, and so my will is, that amongst other my debts, the debt that I owe unto one Mr. S
be honestly paid.
Item. I do make and ordain Pires Cogane, of Courtstowne, gent., and Thomas Hurley, of Kileduff, gent, executors of this my last will and testament, and also my father-in-law, Mr. Morris Hurley, of Knocklongy, tutor and warden over my wife and children, and if there be any variance, discord, or controversie between my said wife and children, my will is that the said Morris Hurley and my said executors shall decide and end the same as to their discretion shall be thought meet and convenient.
My will also is that my said son and heir, David Barry, and feoffees, upon my blessing, shall discharge and pay all my debts out of the issues and profits of my land as the same is expressed in the estate thereof by me made to the said feoffees therein named. And that also my said son and heir, David, shall well respect, perform and accomplish the intent and meaning of the said estate or feoffment.
My will also is, and so do I enjoin my said feoffees and every of them to prefer a good and sufficient jointure upon Onur Barry, alias Gerald, the lawfully married wife of my said son and heir, David Barry, during her natural life, the remainder to be as it was agreed upon.
In witness thereof I have hereunto put my hand and seal, the day and year within written
David Barry.
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Signed and sealed by the said David Barry as his last will and testa​ment in the presence of us whose names ensue,
James Barry, Thomas James Barry, William Barclay, Edmond Fitzgerald, John Hurley, John Lacie.;
Proved 7 Dec, A.D. 1627, before the venerable man. Sir Robert Travers, knt, vicar, etc.
The lands of David fitzRichard Barry were confirmed to him by King Charles the First, as the manor of Robertstowne, with manorial rights.— Letter of Ch. M. Barry to the present writer, the 27 February, 1872.
David FitzRichard Barry was succeeded by his eldest son, David Oge Barry, of Robertstown and Rathanisky, gentleman, who in 1627, married Honora, daughter of Edmond Fitzgerald, of Castlemartyr, son and successor of John Fitzgerald, of Castlemartyr, Seneschal of Imokilly, and had issue three sons and two daughters—Richard, David, Edmond, Ellin, and Hellan, and died in 1643. He was succeeded by his eldest son, Richard Barry of Robertstown. Of him the late Charles M. Barry, Esq., wrote to the present writer thus:—

"In 1654, when he had attained years of understanding, he was offered by Cromwell qualifications in Connaught and Clare," which, to quote a letter of King Charles II., after the Restoration, "he absolutely refused, and choosing rather to follow our fortunes abroad, served as lieutenant in the regiment of our dear brother, the Duke of York in Flanders, with much reputation to himself and country, and constant loyalty and faithfulness to us."
The estates which David Oge Barry possessed in 1641, and which were confiscated by Cromwell, were restored by King Charles II. to Lieutenant Richard Barry, who did not long enjoy them. The following is his will, which was proved in 1662:

In the name of God, Amen, I, Richard Barry, of Robertstowne, in the county of Cork, gentleman, though sick in body, yet of perfect sense and memory, do make my last will and testament in manner, following.
First, I bequeath my soul to God, who made and redeemed it, and my body to the earth from which it came, to be buried in the tomb of my ancestors at Coraby.
Second, I bequeath unto my brother, Edmond Barry, all and singular my castles, houses, lands, tenements, and hereditaments, except such thereof as have been formerly assured unto my grandmother, and unto my mother, Honora Barry, as dower or joynture, which they are to enjoy during their natural lives according the contracts made formerly with them in that behalf, and after their decease their said several joyntures to revert to my said brother, Edmond Barry, and unto the heirs males of his body
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lawfully begotten for ever, and my said brother, Edmond Barry, to enter into and enjoy my said estate, except before excepted, after my decease, and I do enjoin my said brother to pay unto my eldest sister, Ellin Barry, three hundred pounds sterling, and to my sister, Hellan Barry, three hundred pounds sterling, which was that was left them by my father in his last will and testament, and I do further enjoin my said brother, Edmond Barry, not to enter nor receive the rents, issues and profits of my said estate till such time as he gives sufficient surety to my mother and to my uncle, Richard Fitzgerald, of Ballymartyr, for the due payment of the said sums towards the satisfying and payment of my said sisters; till that be performed the whole estate to remain with my mother and uncle to the uses aforesaid, and do further desire my mother and my said uncle, Richard Fitzgerald, of Ballymartyr, to pay or cause to be paid three score and three pounds that are due upon me to Captain Cornelius and other persons in England, and my estate is to continue in my said mother and uncle in hands till that payment be made or sufficient assurance from my brother, Edmond Barry, for the payment of it
Item. In regard that my mother, Hanora Barry, hath never a house fit for her to live upon her jointure at Rathinisky, nor other conveniences upon her said jointure, I do leave and bequeath unto my said mother the house of my two houses of Ballymore, in the Great Island, or Ballydelouhery, with the ploughland whereupon the same standeth, during her natural life, she yielding and paying thereout yearly unto my said brother, Edmond Barry, the sum of ten pounds sterling yearly and every year during her life, and after her decease the same to revert unto my said brother, Edmond Barry, his heirs males for ever.
Fourth, I do appoint my trusty and well beloved mother, Honora Barry, and my uncle, Richard Fitzgerald, of Ballymartyr, to be overseers of my last will and testament, and do desire them to see performed accord​ing the true intent and meaning hereof. In witness whereof I have here​unto put my hand and seal the 25th of September, 1661. Richard Barry, being present Rich. Barry, Edmond Barrye, John O'Hagh.
Administration was granted to Honora, mother of the deceased Richard Barry, and to his uncle, Richard Fitzgerald, 1662.
Lieutenant Richard Barry's will ignores his brother, David, who may have been imbecile, and leaves the family estates to their youngest brother, Edmond; but as these were entailed estates, their formal restoration, in 1664, by King Charles II. was to David, after their confiscation by Crom​well in 1654 and the death of Lieutenant Richard Barry in 1661.
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	Major Robert Ward and Trustees.
	

	Rathpeakane
	“
	“
	

	Ballingohigg, ½ pl. L. ...
	Richard Barry.
	David Barry.
	George Rogers.

	Kilerussane, 1 pl. L..
	“
	“
	it

	Ffaunagh
	Maurice    Dulea    of
	
	Sir Richard Pyne.

	
	Ffaunagh, jr., Papist.
	Duke of York.
	

	Ballydulea
	William Dulea.
	
	

	Ballyedmond, 1 pl. L, ...
	John Connell, jr., Papist.
	John Barry &
 John Connell.
	


In the column of owners in A.D. 1641 the names of David Oge Barry, of Ballyduluoghry; David Oge Barry, of Ballymore; David Barry, of Robertstown; and David, of Rahanisky, all designate one same person. Richard Barry, of Ballingohigg and Kilerussane, was either next brother or fifth uncle of David Oge Barry, and must have died without male issue, as the forfeiting proprietor in 1690 was David Oge's son, Edmond, according to the will of a Williamite purchaser, George Rogers.

How Ballyedmond passed from Garrett fitzRichard Barry, uncle of David Oge, to John Connell, or how Ballynehine, etc., passed from David Oge to Murtogh O'Brine, does not appear. The Duleas held under David Oge.
In the above column of owners in A.D. 1664, all the Davids are for one same person, the second son of David Oge. How John Barry became jointly with John Connell owner of Ballyedmond in 1664, or what he was to Garrett fitzRichard, does not appear.
The following names appear in the "Alphabetical Book of Indictments of Treason," beginning Michaelmas term, 3rd William and Mary, A.D. 1690, Record Office Dublin:
Barry, Edmundus, nuper de Ballydeloggerie, gen.
F. dywy, nuper de eadem, gen. 
and again,
Barry, Eddus, de Ballydelogher, gen
Garrett de Robertstown, gen.
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Garrett de Ballinaclashy, gen. Garrett de Lisanisky, gen., etc.
On the 6th February, 1877, in a letter to the present writer, the late Charles M. Barry, assistant secretary to the Lord Chancellor, put Rahaniskey for Lisanisky, and explained F. dywy as F. Dyery, that is, FitzDyery. Mr. McHenry, of the Record Office, reads this latter word as Edgar, but it may be Edus, and be, like Eddus, a contraction and repetition of Edmundus.
"Garrett Barry, of Robertstown”, may be for Garrett Barry, of Ballyvolane, adjoining Robertstown, now Ballyroberts, who, towards the end of 1690, filed a bill against the Earl of Barrymore and Lieutenant Connor O'Brien for cutting the woods of Ballyvolane, which came to the crown by his, deponent's, attainder. That Garrett Barry's estates were amalga​mated with Edmond Barry's adjoining estate of Robertstown after their confiscation in 1690.
IX. 33, Cork 30. Sir Richard Pyne, knt, Chief Justice of the Chief Place, 29 Oct, 1702, consideration, £696 13s. 2¼d. The town and lands of Ballyvolhane, alias Ballyvoholane, Kilverstill, alias Killedells, 306a. 3r. 8p. Rent, £2 18s. 11¼d Ballydaheen, alias Ballydaw, 83a. 2r.; Bally​roberts, alias Robertstown, alias Ballygobnett, 213a. Rent, 4/9½d. Total, 603a. 1r. 8p. Same barony and county—the estate of Sir Richard Nagle and Edmond Barry, Esquire, attainted and which being granted to Henry Viscount Sidney was by two several deeds of lease and release, dated 2 and 3 of November, 1698, for £317 18s. 6d., conveyed to the said Sir Richard Pyne, subject to a chiefry of £10 13s. 4d. to the Earl of Barrymore.    Inrolled 27 April, 1703.
Sir Richard Nagle appears there, no doubt, as a mortgagee. The obso​lete name there given as Kilverstill was compounded of Kill and Meskill, and meant "Meskill's Church."
A letter of the 6 February, 1872, from Mr. Charles M. Barry to the present writer gives further particulars concerning Edmond Barry, of Ballydeloghery, esquire: "When Edmond went to London to pay the debt to Captain Cornelius, he met Susanna, daughter of the widow, Anne Cornelius, whom he married, in 1664, getting £750 fortune, and charged a jointure of £150 per annum for her on his estate in Ireland. Arthur Kettleby, of London; Sir Edward FitzHarris, bart.; and Sir Peter Tyrrell, bart, being trustees. She preferred a petition, in 1700, signed in London in the presence of John Galway, of Cork, "to be secured in her jointure in the event of her surviving her husband, then living; that he never bore arms or was concerned in any rebellion, but being servant to the late King James the Second's royal consort was necessitated to accompany her abroad."    In the will of George Rogers, of Ashgrove, he recites that
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whereas he had purchased certain lands from the Commissioners of For​feited Estates, the property of Edmond Barry, Esqre., upon which a portion of a jointure is charged for said Barry's wife, and directs his son to pay same, should she survive her said husband. Will dated 1710.
Miss Strickland, in her "Life of Mary of Modena, Queen Consort of James the Second," mentions the devotion of her attendants, who having asked permission from King William to join her abroad, His Majesty graciously granted same, and their estates were forfeited for their fidelity to their mistress." Writing in 1855 to Henry Barry, of Ballyadam, first cousin to the present writer's father, Charles M. Barry said: "There is much on record about Barry of Robertstown and Rahaniskey. The last representative I have trace of was Edmond fitzDavid, living about 1700. I find him described in an old pedigree of the Blennerhassets as Edmond Barry, Esquire, Foster Father of the late Queen Anne."

Writing on the 2nd February, 1872, to the present writer, Mr. Charles M. Barry said: "Pray accept my sincere thanks for your kind remem​brance of me and most interesting communication. I have heard before, many years, that the Lemlara family claimed descent from the Rahanisky branch. I can trace this family with ample proofs to Edmond Barry who forfeited in 1690, and was living in 1710. At that period my proofs are rather defective, but you perhaps could assist me"
That was in answer to a letter from me, connecting my ancestors, the Barrys of Dundullerick, with the Lords of Ibawne, by taking the Richard FitzDavid Barry who was of Rahanisky in 1586, according to Smith's "History of Cork," to have been the Richard fitzDavid Barry who was second son of David Down Barryroe, Lord of Ibawne, in Florence MacCarthy's Barryroe pedigree in the Carew collection, Lambeth Library, of which pedigree I had received a tracing on 26th October, 1871, from my friend, Gen. M. Atkinson, of South Kensington Museum. That identification was in the right direction, but incorrect; because Richard FitzDavid Oge Barry, of Rahanisky 1577-1614, was not ancestor of the Barrys of Dundullerick, but elder brother of their ancestor, Redmond buoy Barry, and was not son but grandson of David Down Barryroe, Lord of Ibawne.
Mr. Charles M. Barry wrote to me as follows:
"5th February, 1872. My father, Garrett Barry, son of John Barry, of Ashgrove, in the Great Island, the representative of the Robertstown and Rahanisky family in the direct line, went to school with his brothers, circ. 1770, at Carrigtwohill, and they were domiciled with their great-aunt there She was called Maustrass na Mona, and was MacCarty by birth and marriage. Our family were called 'Sleught Rishtard.' . .  They interred at Temple Robin, in the Great Island. "
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"6th February, 1872.   My grandfather, John Barry, was born 1700."
"8th February, 1872. My grandfather's mother was a McCarthy, and he had a younger brother, James Barry, father of the Rev. Michael Barry, many years parish priest of Midleton, and previously parish priest of Carrigtwohill. My father, Garrett Barry, married, first, Anne Coppinger, sister of Stephen Coppinger, of Midleton, by whom he had no family; and secondly, Emily Joly, my mother. I never heard any allusion to relationship to the Barrys of Dundullerick or Carrigtwohill, but the Barry of Leamlara, contemporary of my grandfather, John Barry, said to him:  'You know we are cousins.' This surprised my grandfather until the matter was explained, but how I cannot say."
"10th February, 1872. I intended to have sent you a full account of the Barrys of Rahaniskey from Richard fitzDavid to Edmond living in 1710, but will defer doing so until you shall have leisure to resume the subject. In the meantime, should you hear anything relating to the Barrys of the Great Island, circ. 1700 to 1770, kindly bear me in mind. I found a mortgage registered by Francis Hely, Esq., of the Little Island, against Garrett Barry, of Dundullerick, and Edmond, his son, now of Ballinekilly, Michaelmas term, 1745. I take this Ballinekilly to be in the Great Island, adjoining Ashgrove, or Ballymacshaneroe, where my grandfather, John Barry, then lived. And if I am right in the locality, your progenitors and mine must have been acquainted, and probably acknowledged kindred through the MacCarthys. ... I shall conclude with an old tradition in my family, viz., that the eldest son should not go to sea, or he would certainly be drowned. This was twice fulfilled to my own knowledge. My father's eldest brother, James Barry, went to France, and having taken a medical degree in Paris was drowned on the return voyage. My eldest brother, also a member of the medical pro​fession, was married and settled in England, but falling into delicate health he was advised to try a voyage to Australia. To this we were averse from a superstitious notion. However, he went and derived much benefit, and coming to see us, said, 'You see, the prophecy has failed in my case.' He made a second voyage and a third voyage out, but on the return voyage the vessel, a very fine one, was never heard of from her departure from Port Philip. The prophecy plainly refers to James Barry, Lord Ibawne, eldest brother of David en down Barryroe, father of Richard and David, of Rahaniskey, and has been a tradition in our family for centuries," etc
"15th February, 1872. I propose writing some reminiscences of Ballinacurra. The old proprietors were Barrys. . . The head of the family was called Richard ny maunuffe," etc.
"27 February, 1872.    I remember an old woman named Rose Hodnett
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who used to say that she could trace our family for seven generations. I wonder if the postmaster ever heard the epithet of Slioght Rishtard as applied to the Island Barrys."
"12 November, 1875. Referring to my father's grand-aunt, a MacCarthy by birth and marriage, and Maustrass na Mona, who lived at Carrigtwohill, I think the following extract from the will of Thady MacCarthy, of Lyredane, in the county of Cork, gent, 11th November, 1763, clearly identifies her: 'Sister, Catherine, wife of Owen MacCarthy na Mona."
"17 February, 1877. Bridget Fitzgerald's statement that Barry of Lemlara and Barry of Rathaniskey were of the same stock is deserving of credit, inasmuch as she was very correct in other matters, and the fact being traditional, and the relationship acknowledged at different times. One tradition, that Barry of Leamlara claimed cousinship to John Barry, of Ashgrove, who represented the senior branch of Rathaniskey, and who died 1776, aged 76 years. On explanation, the claim was admitted; but it would appear that such explanation being required would shew that the connexion was remote."

In November, 1855, Charles M. Barry had written to Henry Barry, of Ballyadam, partly as above, but with no claim to the representation of the Rahaniskey branch. I have frequently heard my father say that he went to school at Carrigtwohill about the year 1770, his father living in the Island; he was placed with a relative, his grand-aunt, who lived, as well as I can ascertain, at Rockville. She was Maustrass na Mona, a Mac​Carthy by birth and marriage. My father's cousin, Dominick Sarsfield, was his schoolfellow. My father also spoke of a relationship to the Lemlara family.

The foregoing is all that Mr. Charles M. Barry uttered to me in explanation and support of his claim to the direct representation of the Barry family of Rahanisky, and is not convincing. All else I could gather takes from the credibility of his claim.
The late Mr. John Hyde, of Midleton, in or about 1869, wrote out his pedigree for me, thus: "James Barry, of Ballynahina, married Ellen, sister of Patrick Sarsfield, of Johnstown, and was father of Christina Barry, who married Ignatius Sarsfield, of Gurtnamuca, near Carrigtwohill, and had six sons and one daughter, viz.: —Patrick, a farmer at Gurtnamuca; James, a shipowner at Cork; Barry, a lieutenant in the Royal Navy and clerk to the Trinity House of Leith; Dominick, a wine merchant at Madeira; Thomas, a quarter-master in the Royal Navy; Ignatius, a physician; Lucy, wife of Philip Hyde, of Ballyanon," and mother of John Hyde. In or about 1779, a son of John Hyde told me that his grand​mother, Lucy Sarsfield, was a niece of the Rev. Michael Barry, parish
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priest of Carrigtwohill and afterwards of Midleton; and that her grand​father, James Barry, resided not at the Ballinahina near Rathcormac but at the Ballinahina near Rahanisky; and that at some previous time mem​bers, of my family had some claim to it. He also said that Charles M. Barry was a cousin of his, but that I was not.
Like Charles M. Barry, Mr. Hyde disclaimed kinship with the Barrys of Dundullerick. On the other hand, my aunts, Mary Anne Dwyer, widow, and Dora Barry, spinster, disclaimed kinship with Charles M. Barry, and with John Hyde. These ladies knew Charles M. Barry as a former clerk to their mother's uterine brother, Robert Barry, of Ballinacurra, shipowner; they remembered Charles M. Barry's father, whose first wife was their first and second cousin, Anne Coppinger; they remembered the Rev. Michael Barry, their former parish priest. Mrs. Mary Anne Dwyer knew intimately Mrs. Dr. John Nagle, daughter of Patrick Sarsfield, of Johnstown, and knew about John Hyde and the Sarsfields of Gortnamuca, now Greenville; but neither she nor her sister, Dora Barry, ever heard that they themselves were akin to Charles M. Barry's father, Garrett Barry, or to his cousin, Rev. Michael Barry, or to the Hydes, or to the Sarsfields of Gurtnamuca, or to the Sarsfields of Johnstown, as distinct from the Sarsfields of Sarsfieldstown. Mrs. Dwyer went on to say, that her sister Johanna's people-in-law knew of no connexion between them and the father of Charles M. Barry, except that Charles M. Barry's father, Garrett Barry, of Ballinacurra, and the said Johanna's father-in-law, Maurice Fitzgerald, of Killeagh, M.D., married sisters, Anne Coppinger and Charlotte Coppinger. Now, Maurice Fitzgerald, of Killeagh, M.D., was second son of Richard Fitzgerald, of Castle Richard, alias Inshinycranagh (will 1795), elder son of Richard Fitzgerald, of Inshinycranagh, (d. 17545, son and heir of Lieutenant Maurice Fitzgerald, of Inshinycranagh (d. 1699), brother of Colonel Richard Fitzgerald, of Ballymartyr, and of Honora, wife of David Oge Barry, of Rahanisky and Robertstown, and mother of Edmond Barry, the forfeitor of Rahanisky, etc. In that way, Maurice Fitzgerald, of Killeagh, M.D., would have been third cousin of the direct representatives of Edmond Barry, of Rahanisky, if there were such; but to all appearances there never was such. At all events, Garrett Barry, of Ballinacurra, or his father, John Barry, of Ashgrove, was not such.
But though Mr. Charles M. Barry certainly is not descended from the forfeitor of Rahanisky, or the forfeitor's father, may he not be descended from one of the three younger sons of David fitzRichard Barry, of Rahan​isky, d. 1627; or from one of the nine younger sons of Richard fitzDavid Oge Barry, of Rahanisky, d. 1614, and so be senior to the Barrys of Dundullerick; or may he not be representative of one of the younger two
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sons of David fitzDavid Barry, of Rahanisky, d. circ. 1580, and so be junior to the Barrys of Dundullerick? Mr. Charles M. Barry gave no valid reason that he was in any way such, but the contrary.
In 1776, Charles M. Barry's grandfather, John Barry, of Ashgrove, in the Great Island, was buried in the Great Island, at the graveyard of Templerobin, in the townland of Ballymore, one of many townlands that from 1577 to 1691 had belonged to the Barries of Rahanisky. But that is consistent with his being of a family long resident in the eastern half of the Great Island, whose parochial burial ground is Templerobin grave​yard. The senior branch of the Barries of Rahanisky did not bury there, but at Cor Abbey, now Midleton churchyard.
A younger brother of John Barry, of Ashgrove, tenanted Ballinahina circ. 1745, but that townland had ceased to belong to the Barries of Rahanisky between the years 1638 and 1641.
John Barry of Ashgrove's family was called Sliocht Risteaird, but so might dozens of Barry families with Richards among their ancestors.
It was fatal in Charles M. Barry's family for eldest sons to go to sea; but Lieutenant Richard Barry, eldest son of David Oge Barry, of Rahan​isky, safely sailed to Flanders and back, and no genuine eldest son in the Rahanisky family is known to have been drowned, for the James, Lord of Ibawne, lost at sea was junior to his brother Richard of the Rath. That superstitious tradition in Mr. Charles M. Barry's family goes far to shew that they were not the Barry's of Rahanisky, but were some family long resident in the Great Island, and long prone there to navigation.
Finally, Mr. Charles M. Barry was wrong in thinking that the "Lemlara family claimed descent from the Rahanisky branch." The Lemlara family justly claims to have been seated at Lemlara ever since the four​teenth century. It is the Dundullerick branch that claims descent from the Rahanisky branch of the Barryroes through Redmond Buoy Barry, second son of the David FitzDavid Barry, who acquired Rahanisky in 1577, and who is said to have been married to a Miss Barry, of Lemlara.
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